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بهرام حبيبی- مديرعامل ش��رکت آري��ا ليف- متولد 
س��ال 1345 اس��ت و پيش از ورود به عرصه صنعت 
نساجی در صنايع کاغذسازی به فعاليت می پرداخت 
در سال 1387 به تشويق يکی از دوستان خود اقدام به 
خريداری کارخانه آريا ليف می نمايد. اين کارخانه در 
سال 1386  با هدف توليد الياف پلی استر از ضايعات 
PET راه اندازی ش��د اما به دليل اختلاف نظر شرکاء، 
در آس��تانه تعطيلی قرار داشت. وی پس از خريداری 
سهام يکی از شرکاء  و سرمايه گذاری بالغ بر 5 ميليارد 
تومان )با مش��ارکت بانک صادرات( توليد آريا ليف را 
از 7 ت��ن به 18 تن در روز و تع��داد کارگران را از 37 
نف��ر به 90 نفر ارتقا می دهد و طبق برنامه ريزی های 
انجام شده به زودي اين ميزان توليد به 35 تن در روز 

خواهد رسيد. 
ب��ه گفته مديرعام��ل آريا ليف، اين ش��رکت در زمره 
توليدکنندگان حافظ محيط زيس��ت می باشد به اين 
معن��ا که بطری های آب معدنی و نوش��ابه که پس از 
مصرف دور انداخته می ش��ود بيش از 75 سال طول 
مي كشد كه در طبيعت جذب شوند، پس از جمع آوری 
و شست و شو، تبديل به مواد اوليه توليد الياف پلی استر 

در دنيرهای مختلف می شود. 
حبيبی در پاس��خ به اين س��وال ک��ه وضعيت صنايع 
نساجی در مقايسه با وضعيت صنعت کاغذسازی )که 
س��ابقه فعاليت در آن را نيز دارد(؛ چگونه می باش��د، 
بيان داش��ت: بارها در مورد زيان دهی صنايع نساجی 
صحبت ش��ده اس��ت اما فکر می کنم در مورد توليد 
الياف پلی استر، در صورت اعمال مديريت های صحيح 
و منسجم و همچنين حمايت های معنوی دولت مانند 
ساير کشورها، امکان تحول و پيشرفت روز افزودن اين 

بخش از صنعت نساجی به آسانی ميسر خواهد بود.
وی در بخش ديگر س��خنان خ��ود به حضور چين در 
زمينه خريد ضايعات PET اش��اره کرد و گفت: حجم 
قابل توجه��ی از اين ضايعات با قيمت اندک توس��ط 
کشتی های چينی در ايران بارگيری و در طی مسير با 
آب دريا شسته و در نهايت به کارخانجات توليد الياف 
پلی اس��تر در چين تحويل داده می شود. کارخانجات 
مذکور نيز به دليل دريافت يارانه توليد از "دولت چين"، 
قيمت الياف پلی استر را در بازار به اصطلاح می شکنند 
اين اقدام موجب می ش��ود که صنايع نس��اجی ايران 
حضور موثر و قابل توجهی در بازار پلی اس��تر نداشته 

باش��ند به اعتقاد من در صورت مساعدت دولت توان 
رقابت از نظر کمی و کيفی را با توليدکنندگان چينی 
داريم برخلاف اين تص��ور رايج که هر گاه محصولات 
چينی وارد بازار می ش��ود توليدکنندگان ديگر حرفی 
ب��رای گفتن ندارند در بازار الياف پلی اس��تر به خوبی 

قادر به رقابت با چين هستيم.
به گفت��ه حبيبی، "چين" تنها رقي��ب توليدکنندگان 
ايرانی الياف پلی اس��تر محسوب می شود زيرا قيمت 
محصولات توليدکنندگان اروپايی گرانتر از محصولات 
داخلی است بنابراين بايد از سوی متوليان امر، تدابير 
موثری جهت رقابت با چين انديشيده شود. وی در اين 
راستا به انجام مذاکرات تجاری با صنعتگران ايتاليايی 
اش��اره و ابراز اميدواری نمود تا اين مذاکرات به نتيجه 
مطلوب يعنی صادرات موفق و مستمر، منتهی شود.  

وی تصريح کرد: در حال حاضر نياز بازار داخلی نسبت 
به الياف پلی اس��تر در حال افزايش اس��ت و رفع اين 
ني��از مجالی را برای صادرات باق��ی نمی گذارد اما در 
ص��ورت تأمين ب��ازار داخل ، به خوبی ت��وان صادرات 
داري��م زيرا قيمت و کيفيت محصولات ما رقابت پذير 
می باش��د همچنان که تاکنون چندين مورد صادرات 

گفت و گو با بهرام حبيبی - مدیرعامل شرکت آریا ليف

دیدگاه

 در بازار الياف پلی استر به خوبی قادر به رقابت با چين هستيم.
 به دليل عدم ثبات قوانين هيچ یک از صنعتگران قادر به برنامه ریزی بلندمدت نيستند.

 در پرتو حمایت از صنعت، ميزان اشتغال زایی افزایش پيدا می کند اما حمایت از صنعت و توليدکننده در قالب شعار و حرف عنوان می شود.
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به کش��ورهای مختلف انجام ش��ده است. بخش ديگر 
سخنان اين صنعتگر نساجی به چالش ها و مشکلات 
صنايع نس��اجی اختصاص داشت. وی گفت: مشکلات 
صنايع اي��ران به دو بخش داخلی و خارجی تقس��يم 
می ش��وند. مش��کلات خارج از بخش صنعت به حوزه 
حاکمي��ت و سياس��تگزاری ارتباط مس��تقيم دارند و 
عمده ترين چالش های اين بخش عدم ثبات و پايداری 
قانون در کش��ور اس��ت. متأس��فانه هر روز يک قانون 
و دس��تورالعمل برای توليد و صنعت از س��وی دولت 
اعلام می ش��ود و قوانين پايدار نيس��تند در حالی که 
جهت رشد و توس��عه صنعتی، صنايع نيازمند قوانين 
بلند مدت ، مدون و صحيح هستند تا بتوانند براساس 
آن برنامه ريزی دقيقی از آينده داش��ته باشند. اين در 
حالی اس��ت که به دليل عدم ثبات قوانين هيچ يک از 
صنعتگران قادر به برنامه ريزی بلندمدت نيستند زيرا 
چش��م اندازی از آينده وجود ندارد و هميش��ه دغدغه 

"فردا" موجب نگرانی و عدم تمرکز آنها می شود. 
وی تصري��ح کرد: فکر م��ی کنم اگر دول��ت به ثبات 
اقتص��ادی صنعت توجه واقعی نش��ان دهد، موفق به 
مهار معضل بيکاری خواهيم شد. اگر چه متوليان امر 
به اين نتيجه رسيده اند که در پرتو حمايت از صنعت، 
ميزان اش��تغال زايی افزايش پيدا می کند اما حمايت 
از صنعت و توليدکننده در قالب ش��عار و حرف عنوان 
می شود و چندان رنگ واقعيت به خود نگرفته است. 

حبيب��ی با بي��ان اين مطلب که ، ادام��ه توليد با عدم 
ثبات قوانين و دستورالعمل های خلق الساعه و کوتاه 
مدت به توسعه و پيشرفت منتهی نخواهد شد؛ کمبود 
نقدينگی واحدهای توليدی را يکی ديگر از مش��کلات 
صنايع عنوان نمود و گفت: متأسفانه مشكلات و مراحل 
دريافت وام از بانک اهی دولتی به اندازه ای دش��وار و 
زمان بر اس��ت که اغلب توليدکنن��دگان از درياف وام 
پش��يمان می ش��وند از س��وی ديگر ، بهره بانک های 
خصوصی نيز بيش از 27 درصد اس��ت که دريافت آن 
برای توليدکننده به هيچ عنوان مقرون به صرفه نيست 
و توليدکنن��ده ای که ب��ا وام بانک خصوصی به توليد 
ادامه دهد به دليل بهره های بانکی بس��يار بالا، ظرف 
5-4 سال قطعاً به ورشکستگی خواهد رسيد. پس در 
اين وضعيت که دريافت وام بانکی يا آنقدر زمان بر و پر 
دردسر است که موجب پشيمانی توليد کننده می شود 
و ي��ا نرخ بهره به اندازه ای بالاس��ت که عملاً غيرقابل 

استفاده می باشد؛ تکليف توليدکننده چيست؟ 
وی اف��زود: در مورد ثبات نرخ ارز هم بايد عنوان کنم 
که اصولا افزايش نرخ ارز برای صنايع کشور مفيد است 
اگرچه ممکن اس��ت بسياری از صنايع کشور که مواد 
اولي��ه مورد نياز را از طري��ق واردات تأمين می کنند؛ 
با مش��کلاتی در اين زمينه مواجه ش��وند اما در مورد 
اکثر صنايع ، افزايش نرخ ارز به افزايش توان صادرات 

منتهی می شود. 
حبيب��ی يادآور ش��د: دولت نبايد در ن��رخ ارز مداخله 
چندانی داش��ته باش��د و بايد اجازه ده��د نرخ واقعی 

ارز در کش��ور جاری ش��ود تا صنايع ب��ا بحران مواجه 
نشوند. نگهداشتن ارز به قيمت پائين می تواند شرايط 
مناس��بي را برای حفظ قيمت ها در کشور ايجاد کند 
اما اين سياست به شدت مخرب صنايع داخلی کشور 

است و موجب ورشکستگی آنها می شود. 
بخش ديگر مشکلات صنايع به زعم وی ، داخلی و به 
بنگاه های توليدی اختصاص دارد. در اين بخش عدم 
ب��ه روز بودن مديريت و تأکيد ب��ر ادامه مديريت های 
س��نتی بيش از ساير عوامل مش��اهده می شود. بايد 
دانست که تداوم مديريت سنتی در واحدهای نساجی 
موج��ب زيان دهی واحدها می ش��ود اگرچه اين گونه 
مديران دارای تجارب ارزشمند و مفيدی هستند اما در 
دنيای امروز آش��نايی با سيستم های نوين مديريتی و 
تکنولوژی های توليد، جايگزين تفکرات سنتی گذشته 

شده است.
عدم بهره وری مناس��ب يکی ديگر از مش��کلات مورد 
اشاره اين توليدکننده بود. وی در اين مورد بيان داشت: 
بح��ث عدم بهره وری موضوعی اس��ت که بايد مورد و 
توج��ه دولت، صنايع و نيروی کار قرار بگيرد. تا زمانی 
که در جامعه ما اين باور وجود داش��ته باشد که منافع 
شخصی بر منافع اجتماعی حاکم است؛ نمی توانيم در 
مورد بهره وری عرض اندام کنيم و ادعای پيش��رفت و 

توسعه صنعتی را داشته باشيم. 
وی افزود: چندماه پيش ش��اهد بروز سونامی عظيم و 
س��همناکی در ژاپن بوديم. مهمترين نکته قابل توجه 
و يادگي��ری ن��وع رفتار م��ردم ژاپن در م��ورد تبعات 
اين س��ونامی بود. به طوری ک��ه در اين ايام هيچ يک 
از فروش��گاه ها مورد دس��تبرد و غارت قرار نگرفت و 
مردم در صورت نبود صاحب فروش��گاه ، محصولات را 
برداش��ته و مبلغ آن را در کناری قرار می دادند. نکته 
جالب توجه اين اس��ت که ژاپ��ن ،دارای بالاترين نرخ 
بهره وری در جهان اس��ت و دس��تيابی به اين عنوان 
اتفاقی و تصادفی نيس��ت. مردم ژاپن منافع اقتصادی 
خود را بر منافع اجتماعی ترجيح نمی دهند در حالی 
که در ايران متأسفانه کمتر چنين ديدگاهی وجوددارد. 
اغلب نيروهای کار به فکر پايان ساعت کاری و دريافت 
حقوق خود هس��تند و توجهی به اين نکته ندارند که 
در صورت عملکردصحيح و توجه به وظايف خود ، اولاً 
اوضاع اقتصادی کشور بهتر خواهد شد و ثانياً کارگران 
از ثمرات بهبود وضعيت اقتصادی، منتفع خواهد شد. 
شايد يکی از دلايل عدم بهره وری در کشور اين باشد 
که کارفرمايان و صاحبان صنايع هم سيستم مديريتی 
و کاری خ��ود را به نحوی برنام��ه ريزی نکرده اند که 
کارگران احس��اس کنند در صورت افزايش بهره وری 

توليد، در سود کارخانه سهيم خواهند بود. 
حبيبی يادآور شد: به طور کلی دولت بايد آموزش های 
لازم را در اين خصوص به مردم ارائه دهد اگرچه تاکنون 
در اين بخش اقدام خاصی انجام نداده است و حتی در 
سرفصل دروس دانشگاه ها و مراکز آموزشی نيز مقوله 
بهره وری تدريس نمی ش��ود و اغلب افراد جويای کار 

نسبت به اهميت اين موضوع اطلاع چندانی ندارند. 
وی در م��ورد ادغ��ام وزارتخانه ه��ای صنايع و معادن 
و بازرگان��ی نيز اعتقاد داش��ت: به اعتقاد من اين نکته 
ک��ه ادغام صورت بگيرد يا خير؛ اهميت چندانی ندارد 
زي��را نکته مهم اين اس��ت که چه سياس��ت هايی در 
اي��ن وزارتخانه ها اعمال می ش��ود اگر يک سياس��ت 
به درس��تی اعمال ش��ود می تواند نتيجه مثبتی برای 
کش��ور در پی داش��ته باش��د به خص��وص زمانی که 
سياستگذاری در مورد صنعت و بازرگانی از طريق يک 
متولی صورت بگيرد می تواند بس��يارمثمرثمر و مثبت 
باش��د و از دوگانگی های احتمالی در بخش صنعت و 
بازرگانی جلوگيری شود. البته فکر می کنم ادغام اين 
دو وزارتخانه مش��کل چندانی را حل نخواهد کرد زيرا 
تاکنون شاهد اعمال سياستگزاری های موثر و اصولی 

چندانی نبوده ايم. 
وی در بخ��ش پايان��ی اي��ن گف��ت و گ��و ب��ه طرح 
هدفمندسازی يارانه ها نيز پرداخت و گفت: اين طرح 
را مثبت ارزيابی می کنم اما ماحصل اجرای اين طرح 
در کش��ور ما بيشتر شبيه نابودسازی صنايع است! در 
رون��د اجرای طرح هدفمندس��ازی يارانه ها، ابتدا بايد 
صنايع ضعيف شناسايی ش��وند و يارانه های دريافتی 
از بخ��ش های توانمند تر بخش ه��ای ضعيف تزريق 
ش��ود اما تاکنون کدام يارانه به چه بخشی اختصاص 
داده ش��ده اس��ت؟ صنعت نس��اجی در اي��ن طرح به 
عنوان يکی از صنايع آس��يب پذير محسوب می شود 
در صورتی که هزينه برق مصرفی واحدهای نس��اجی 
که پيش از اج��رای طرح، به عنوان مث��ال ماهيانه 5 
ميليون تومان بود امروز به 15 ميليون تومان و هزينه 
گاز نيز از 500هزار تومان به 2 ميليون تومان افزايش 
يافته است!! در صنعتی که آسيب پذير تلقی می شود؛ 
افزايش سرسام آور هزينه هاي توليد بدون برنامه ريزی 
و منطق هزينه ه��ای توليد چه دليلی دارد؟ به خاطر 
داريد که ابتدا قرار بود اين طرح ظرف مدت 5 س��ال 
اجرايی ش��ود ام��ا در حال حاضر دول��ت تصميم دارد 
اين طرح را به صورت س��ريع و يک ساله انجام دهد و 
نتيجه اين شتاب، تعطيلی واحدهای توليدی و افزايش 

واردات خواهد بود. 

دولـت نبايد در نـرخ ارز مداخله 
چندانی داشـته باشد و بايد اجازه 
کند نرخ واقعی ارز در کشور جاری 
شـود تا صنايـع با بحـران مواجه 
نشـوند. نگهداشـتن ارز به قيمت 
پائين می تواند شـرايط مناسـبي 
را برای حفظ قيمت ها در کشـور 

ايجاد کند. 


